



中国工程院系列杂志

ISSN 2095-6274

CN 10-1158/R

中华灾害救援医学®

ZHONGHUA ZAIHAI JIUYUAN YIXUE

2017年6月 第5卷 第6期 月刊

CHINESE JOURNAL OF DISASTER MEDICINE

Volume 5 Number 6
June 2017

中国期刊网数据库 (CNKI)

全文收录期刊

万方数据库全文收录期刊

中文科技期刊全文数据库

(维普) 全文收录期刊

中国生物医学文献数据库

ISSN 2095-6274



9 772095 627172

主管单位：中国人民武装警察部队后勤部

主办单位：中国人民武装警察部队总医院

万方数据

中华灾害救援医学

CHINESE JOURNAL OF DISASTER MEDICINE

月刊 2013年12月创刊 第5卷 第6期 2017年6月出版

主 管

中国人民武装警察部队后勤部

主 办

中国人民武装警察部队总医院

主 编

郑静晨

编 辑

中华灾害救援医学编辑部

北京市海淀区永定路69号

邮编: 100039

电话: 010-57976951

传真: 010-57976103

E-mail: cjdm2013@sina.com

网址: www.cjdm.com.cn

编辑部主任

彭碧波

出 版

人民武警出版社

印 刷

廊坊市安次区团结印刷有限公司

国外发行

中国国际图书贸易集团有限公司

(北京399信箱, 100048)

代号: M9115

邮 购

中华灾害救援医学编辑部

北京市海淀区永定路69号

邮编: 100039

电话: 010-57976951

传真: 010-57976103

定 价

每期: 15元 全年: 180元

中国标准连续出版物号

ISSN 2095-6274

CN 10-1158/R

版权归中华灾害救援医学编辑部所有

本刊刊出的文章除特别声明外, 不代表主办单位和本刊编委会的观点。本刊所有文字、图片未经许可, 不得加印、盗版, 不得用于商业用途, 违者将追究其法律责任。本刊如有印刷质量问题, 请与本刊编辑部联系调换。

目 次

论 著

2014-2017年北京999急救中心和河南宏力医院的

航空医疗转运分析..... 301

潘奕婷, 刘超, 安丽娜, 彭碧波

战斗机飞行事故后飞行员氧化应激指标

动态变化..... 306

丁 菟, 王真真, 郑凤娇, 汪 粲, 尉国勤, 董 琴

全媒体时代突发公共卫生事件网络舆情治理:

以“山东非法疫苗事件”为例..... 309

卢文刚, 魏思琦

急诊护士灾害应急知识现状及培训需求..... 314

郭艳花, 金瑞华

社区医务人员徒手心肺复苏术培训的效果..... 318

陶秀萍

低分子肝素治疗严重脓毒症合并急性肾衰竭的

临床疗效..... 322

赵 凯, 黄 征, 黄 钟, 张 天, 许晓刚, 李桂花

静脉全麻下老年患者腹腔镜结肠癌手术辅用右美托咪啶的

临床对照研究..... 325

吴亮春, 汤 洁, 邵永斌, 肖 勇

超声二维斑点追踪成像评价 Duchenne 型肌营养不良携带者

左室收缩功能..... 329

罗思琦, 吴晓霞, 刘 悦, 吴士文

能谱 CT 曲线对不同分型肝包虫的诊断价值..... 333

李伯龙, 彭心宇, 王成伟, 李 勇, 张宏伟, 乔 飞, 宋 娟

案例报道

成功救治天津港 8·12 爆炸事故中冲击波性复合伤 1 例..... 338

李月明, 商宏伟, 孟祥忠

专题论述

- 我国航空应急医学救援指挥体系的构建 340
安柯, 李明, 杨钧, 郑静晨
- 新形势下军民融合对灾害医学教育提出的新要求 345
吴聪, 李华飞, 孙小波, 齐文峰, 刘善荣

实践经验

- 成都军区总医院处置大规模伤亡事件预案要素及演练方法 348
谭映军, 李运明, 李刚, 吴凡, 谭俊杰, 马兴, 许贵
- 应急志愿者队伍建设与管理初探 350
吴敏, 邱晨, 潘鑫, 陈志刚

综述

- 国外海空救援概况及对我国的启示 352
安丽娜, 彭碧波
- 多囊卵巢综合征病因学及诊治进展 356
李杰, 胡卫红

· 读者 · 作者 · 编者 ·

- 灾害救援医学中英词汇对照表(六) 337
- 《中华灾害救援医学》杂志社关于发现假冒网站的严正声明 347

消息

- 第二届国际创伤生命支持(International Trauma Life Support, ITLS)高峰论坛
暨第六期中法创伤国际标准化技能培训班顺利召开 360

环球救援资讯

- 航空转运医师协会 封2
- 美国航空航天医学会 封3
- 美国空军重症监护空运后送队 封底

执行责任编辑及编审组成员 赵中辛 邹圣强 王锦波 王志翔 陈大方 邬小军 姚玲
本期责任编辑 安丽娜 付辉
本期责任校对 罗发菊 孙秀明
英文责任审校 Trevor Glass(英)
本期责任排版 宋宫儒

CHINESE JOURNAL OF DISASTER MEDICINE

Monthly Established in December 2013 Vol.5 No.6 June, 2017

Supervising Institute

Logistics Department of Chinese People's
Armed Police Force (PAP)

Sponsor

General Hospital of PAP, Beijing

Editor-in-Chief

ZHENG Jingchen

Editing and Order

Editorial Office of Chinese Journal of
Disaster Medicine
69 Yongding Road, Haidian District,
Beijing 100039, P.R. China
Tel: 0086-10-57976951
Fax: 0086-10-57976103
E-mail: cjdm2013@sina.com
www.cjdm.com.cn

Director of Editorial Department

PENG Bibo

Publishing

Publishing House of PAP

Printing

United Printing Company Limited in Anci
District of Langfang City

Overseas Distributor

China International Book Trading Corporation
P.O.Box 399, Beijing, China

Code NO. M9115

Price

¥15.00

Periodical Registration

ISSN 2095-6274
CN 10-1158/R

Copyright by Editorial Office of Chinese Journal of Disaster Medicine

All articles published represent the opinions of the authors, do not reflect the official policy of the Logistics Department of PAP or the General Hospital of PAP, unless this is clearly specified. No part of this publication may be reproduced, in any form or by any means, electronic, photocopying, or without permission. If found to be in contravention, he or she shall be investigated and dealt with according to the law.

CONTENTS IN BRIEF

ORIGINAL ARTICLES

- Aeromedical evacuation of Beijing 999 Emergency Center and Henan Honliv Hospital during 2014-2017**..... 301
PAN Yiting, LIU Chao, AN Li'na, PENG Bibo
- Dynamic changes of oxidative stress parameters in pilots after fighter jet crash**..... 306
DING Wei, WANG Zhenzhen, ZHENG Fengjiao, WANG Can, YU Guoqin, DONG Qin
- Governance of the public sentiments online for public health emergency under the background of omnimedia: a case study of Shandong Illegal Vaccines**..... 309
LU Wengang, WEI Siqi
- Status and demand for training of emergency nurses' disaster emergency knowledge**..... 314
GUO Yanhua, JIN Ruihua
- Effect of bare-handed cardiopulmonary resuscitation training for community medical staff**..... 318
TAO Xiuping
- Curative efficacy of low molecular weight heparin in the treatment of severe sepsis complicated with acute renal failure**..... 322
ZHAO Kai, HUANG Zheng, HUANG Zhong, ZHANG Tian, XU Xiaogang, LI Guihua
- Clinical control study of dexmedetomidine in the treatment of elderly patients during laparoscopy surgery for colorectal cancer under intravenous anesthesia**..... 325
WU Liangchun, TANG Jie, SHAO Yongbing, XIAO Yong
- Assessment of left ventricle systolic function in Duchenne muscular dystrophy carriers by ultrasonic two-dimensional speckle tracking imaging**..... 329
LUO Siqi, WU Xiaoxia, LIU Yue, WU Shiwen
- The value of spectral computed tomography in diagnosing different types of hepatic hydatid**..... 333
LI Bolong, PENG Xinyu, WANG Chengwei, LI Yong, ZHANG Hongwei, QIAO Fei, SONG Juan

CASE REPORT

- Successful treatment of one case of compound injury caused by shock wave in 8·12 explosion accident in Tianjin port····· 328

LI Yueming, SHANG Hongwei, MENG Xiangzhong

MONOGRAPH DISCUSSION

- Construction of a command system of aviation emergency medical rescue in China····· 340

AN Ke, LI Ming, YANG Jun, ZHENG Jingchen

- New demands of disaster medical education from civil-military integration under the new situation····· 345

WU Cong, LI Huafei, SUN Xiaobo, QI Wenfeng, LIU Shanrong

PRACTICAL EXPERIENCE

Key elements of response plans and drill methods for mass casualty incident

- in General Hospital of Chengdu Military Region····· 348

TAN Yingjun, LI Yunming, LI Gang, WU Fan, TAN Junjie, MA Xing, XU Ben

- Primary exploration of the construction and management of emergency volunteer teams····· 350

WU Ming, QIU Chen, PAN Xin, CHEN Zhigang

REVIEW ARTICLES

- Overview of overseas air-sea rescue and its inspiration to China····· 352

AN Li'na, PENG Bibo

- Research progress made in the etiology, diagnosis and treatment of polycystic ovary syndrome····· 356

LI Jie, HU Weihong

- Readers, Authors and Editors····· 337,347

- NEWS····· 360

REPORT ON GLOBAL RESCUE

- Air Medical Physician Association····· cover II

- Aerospace Medical Association····· cover III

- Critical Care Air Transport Team····· cover IV

Executive members of editorial committee and reviewing group

ZHAO Zhongxin ZOU Shengqiang WANG Jinbo WANG Zhixiang CHEN Dafang WU Xiaojun YAO Ling

Responsible editor *AN Li'na FU Hui*

Responsible proof-reader *LUO Faju SUN Xiuming*

Responsible examiner for English *Trevor Glass (UK)*

Computer typesetter *SONG Congru*